
1973

2.leden 1973
     Rok 1973 začal dramaticky. K datu 1.1.1973 oficiálně vznikl AERO-SYNJET, podnik OV 
Svazarmu Pardubice se sídlem v Podhořanech u Ronova n.D., čímž skončila činnost 
AEROKOVu, hospodářského zařízení Aeroklubu Svazarmu Podhořany. 
     Jaromír Jeník, dosavadní ředitel AEROKOVu, který vykonával tuto funkci ve vedlejším 
pracovním poměru na 1/3 úvazek, zastává nyní nejvyšší post v radě Oblastního aeroklubu 
Vč.kraje a je u svého „kmenového“ zaměstnavatele (Kovopodnik Pardubice) ve výpovědní 
lhůtě, která mu končí 31.1.1973. V rámci předchozích dohod s funkcionáři OV Svazarmu se 
v dobré víře připravuje k převzetí funkce ředitele právě integrovaného podniku AERO-
SYNJET. 
     Ke svému nemalému překvapení je mu však při jednání dne 2.1.1973 s předsedou OV 
Svazarmu Pardubice Málkem předložen k podpisu následující dokument:
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     Neví však, že před několika minutami ve vedlejší kanceláři OV Svazarmu Pardubice 
podepsal Eduard Vršovský tyto dva dokumenty:

2



(Ze vzpomínek Vladimíra Klínského)
     „S Mirkem (rozuměj: Jeníkem) jsme byli dobří kamarádi. Nepojil nás jen společný zájem 
o létání a aeroklub jako takový, oba jsme si vedle letiště svého času postavili chaty, abychom 
byli u létání co nejblíže a věřili, že naše práce pro aeroklub bude ku prospěchu všem.   
     S takovými myšlenkami jsem se já ´motal´ kolem hospodaření aeroklubu a Mirek, co by 
předseda Rady AK a ředitel HZ , ´brzdil´ osobní velikášské ambice Vršovského. Proto Mirek 
na sklonku roku 1972 přijal i funkci předsedy rady OAVč s tím, že opustí své dosavadní 
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zaměstnání a dál na plný pracovní úvazek povede nově integrovaný podnik s představou 
dalšího ekonomického rozvoje aeroklubu.
     Kolik hodin jsme spolu proseděli v diskusi nad možnými (i nemožnými) aspekty, které tyto 
kroky s sebou přinášely?!
     Netřeba zdůrazňovat, že pro Jeníka bylo takové podlé jednání Vršovského a nejvyšších 
funkcionářů OV Svazarmu Pardubice, ke kterému došlo s počátkem roku 1973, šokem, který 
velmi těžce nesl, a brzká budoucnost odhalila, že v jeho duši zůstal nezhojitelný šrám.
     V Mirkově případě nešlo jen o nějakou společenskou prestiž, ale přímo o existenční 
problém, protože byl ve výpovědní lhůtě (zastával slušně honorované místo náměstka ředitele)
a na jeho místo se ´drala´ řada zájemců. Naštěstí Mirkův nadřízený jeho stažení výpovědi 
přivítal, a tak by se dalo říci, že se vlastně nic nestalo. Jenže, stalo se! 
     Mirek zahořkl a tu svoji hořkost počal víc než střídmě zahánět alkoholem. I když dál 
s manželkou jezdil pravidelně na chatu, letiště prostě jenom projel, ani se nezastavil. Nechtěl 
se s Vršovským ani na dálku potkat!
     Já i Pepek Tichý jsme se snažili Mirka z té nastávající letargie dostat, a když už se zdálo, 
že je vše na dobré cestě, přišla i na nás pohroma. Ale o tom později.“

3.leden 1973
     Integrační proces, který dal vzniknout AERO-SYNJETu, krom nového ředitele v osobě 
Vršovského, vlastně nic nepřinesl. Zástupci bývalého SYNJETu nekomunikovali stejně jako 
v době předešlé, o jejich výrobě se prakticky nic nevědělo. 
     Po pravdě řečeno, ze strany nového ředitele AERO-SYNJETu snad ani nebyl zájem 
projevovat starost či zájem o nějaká výrobní zařízení, která se nacházela někde v Pardubicích,
zejména z toho důvodu, že tamní výroba byla nadřízeným orgánům již nějaký čas 
deklarována jako ztrátová. A skutečnost, že ani orgány OV Svazarmu Pardubice neprojevily 
žádnou iniciativu činnost bývalého SYNJETu objasnit, natož začlenit do výrobního programu 
nového podniku AERO-SYNJET, otevřela se tím Vršovskému možnost se těmito věcmi 
vůbec nezabývat. Navíc počaly kolovat zvěsti, že SYNJET, ještě před integrací, své výrobní 
aktivity převedl do slovenské Dubnice n.V. (modelářské raketové motory) a MVVS Brno 
(detonační motorky pro letecké modeláře), takže v době integrace do společného podniku 
AERO-SYNJET vlastně již žádnou výrobní činnost nevyvíjel.
     Tím, že výrobní podnik AERO-SYNJET vznikl a přešel pod přímé řízení OV Svazarmu 
Pardubice, muselo dojít ve smyslu usnesení ÚV Svazarmu ke změnám v jeho výrobním 
programu. Podniky Svazarmu dle těchto usnesení neměly svojí činností suplovat, či  
konkurovat státním podnikům a bylo jim určeno svůj výrobní program zaměřit k jednotlivým 
odbornostem ve Svazarmu sdružených, tj. svoji výrobu podřídit výhradně k jejich potřebám.
     V případě AERO-SYNJETu to znamenalo ukončit velmi lukrativní výrobu napáječek 
vepřů pro zemědělský podnik Agra Přelouč, přestože kontrakt na dodávku blíže 
nespecifikovaného počtu kusů napáječek by zcela jistě pokryl výrobní kapacitu celého roku.
Jednáním zástupců OV Svazarmu Pardubice, jakožto nynějšího zřizovatele podniku AERO-
SYNJET s odběratelem bylo dohodnuto, že tato výroba bude ukončena k 30.6.1973 a to bez 
ohledu na vzniklé hospodářské i společenské škody. Výrobu napáječek měla zcela nahradit 
výroba mikrofonních stojanů pro potřeby svazarmovské odbornosti HI-FI klubu.
     Současně byl OV Svazarmu Pardubice pro AERO-SYNJET stanoven limit 34 
zaměstnanců včetně THP pracovníků. 
     Ve světle těchto událostí dochází mezi aeroklubem a AERO-SYNJETem k uzavření tzv. 
„Hospodářské smlouvy o dočasném užívání základních prostředků“: 
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     Poněkud chaoticky a narychlo vypracovaná smlouva byla podepsána za aeroklub 
Vršovským, přestože již v této době byl statutárním zástupcem aeroklubu předseda Rady 
Josef Krištof, a za AERO-SYNJET ji podepsal Josef Minařík (zaměstnanec ve funkci 
ekonoma), přestože statutárním zástupcem byl Vršovský. Proč tomu tak bylo? No přeci aby 
nebylo hned zřejmé, že Vršovský pronajímá majetek Vršovskému! A tak sama smlouva byla 
od prvopočátku právně neplatná, což se později jen potvrdilo. Nicméně, Vršovský se stal 
absolutním „pánem“ letištního dění. 

4.leden 1973
     V Pardubicích se v tomto roce poprvé schází Rada AK a programem jejího jednání jsou 
dva body. Tím prvním je vzetí na vědomí právě uzavřené smlouvy o pronájmech mezi 
aeroklubem a AERO-SYNJETem. V podstatě jediným, kdož vystoupil proti uzavření zmíněné
smlouvy a upozornil na její formální neplatnost, byl Klínský. Ten rovněž otevřeně 
konfrontoval jednotlivé položky nájmu s předem vypracovaným a členskou schůzí 
schváleným návrhem rozpočtu hospodaření na rok 1973 a konstatoval, že smlouva je 
uzavřena účelově ve prospěch AERO-SYNJETu a pro aeroklub je nevýhodná. Klínského 
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námitky však nynější ředitel AERO-SYNJETu (ale současně i náčelník aeroklubu) Vršovský 
odbyl tím, že smlouva je v souladu se „stranickými a společenskými“ zájmy a Klínskému, 
který právě byl po stranických čistkách vyškrtnut z KSČ naznačil, že do toho nemá co mluvit!
     Druhý bod jednání se týkal déletrvajících neshod mezi náčelníkem Vršovským a 
motorovým pilotem a plachtařským instruktorem Josefem Petříkem, který si zřejmě někde na 
vyšších místech „pustil hubu na špacír“ a kritizoval poměry panující v aeroklubu. Vršovský 
za to požadoval Petříkovo vyloučení z řad létajících!
     Přestože se většinou jednalo o osobní spory mezi Vršovským a Petříkem, poměrně 
nepochopitelně pověřila Rada AK náčelníka Vršovského, aby celou věc řešil prostřednictvím 
náčelníka OAVč Medřického. Tomu Vršovský odeslal dopis tohoto znění:
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     Krajský náčelník Medřický se ale postavil do role „mrtvého brouka“, a tak Vršovský, který
byl mezitím kooptován za člena Kádrové komise Rady AČR, znovu intervenoval:

18.leden 1973
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     Ten den v podvečer se opět schází Rada AK. K nelibosti Vršovského ani tentokrát nebyla 
od náčelníka OAVč zaregistrována nějaká reakce, proto řešení „causy Petřík“ bylo odloženo a
Rada se věnovala prozaičtějším úkolům. Na programu byla příprava „shora“ nařízené 
opětovné výměny pilotních průkazů, což nebylo nic jiného, než záminka k dalším čistkám 
v aeroklubech.
     
26.-27.leden 1973

(L+K č.6/1973)

     I ze závěrů 11.pléna ÚV Svazarmu bylo možno mezi řádky číst odhodlání současného 
vedení tvrdě se vypořádat s „oportunisty a antisocialistickými živly“, kteří ještě tu a tam 
„nepozorovaně  a rafinovaně proklouzli“ v prvních kolech prověrek létajícího personálu. 
     Kruh kolem Tichého a Klínského se začal nenápadně uzavírat.
     
27.leden 1973
     Aby předešel neblahým zkušenostem z let minulých, svolává náčelník Vršovský zasedání 
plachtařské komise, do které si nanominoval jako členy Kareše, Olivu, Tomana, Hájka Vl., 
Poskočila M. a Hovorku O.ml. Sám se ustanovil předsedou komise.
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     Komisi byl Vršovkým předložen plán činnosti plachtařského odboru, který zahrnoval:

- vyloučení Josefa Petříka z řad aeroklubu
- doporučení zařazení do instruktorského výcviku Poskočila M., přičemž Hovorkovi O. 

ml. bylo uloženo složit k zisku kvalifikace instruktora opravnou zkoušku 
z aerodynamiky

- zabezpečení konání 6.ročníku PŽH
- zabezpečení účasti na plachtařských závodech v Maďarsku 
- rozhodnutí nezahajovat v tomto roce základní výcvik v bezmotorovém létání; síly ve 

výcviku soustředit na stávající žáky, zejména na uchazeče o studium na VVLŠ Košice

     Vršovského rozhodnutí o nezahájení výcviku nových žáků bezmotorového létání se zdálo 
být nepochopitelným, ale byl to on, kdo velel! Nutno po pravdě přiznat, že byly učiněny 
výjimky a do výcviku v bezmotorovém létání se během roku průběžně zařadili Brom Václav, 
Dvořáková Hana, Kalousek Jan, Pražák Jiří, Tichý Josef ml., a po delší přestávce v létání opět
Procházka Ladislav.
     Z předchozích roků v různém stupni rozcvičenosti byli evidováni žáci Hammer Zdeněk, 
Jezbera Luboš, Lukeš Zdeněk, Machač Oldřich, Nejezchleb Jiří, Osička Josef, Růžička 
Vlastimil, Souček Jindřich, Strašák Karel, Vampolová Eva, Vršovská Kateřina,  Zyka 
Miroslav a Žatečka Václav. V roce 1973 bylo tedy ve výcviku celkem 19 žáků.
  
     Na počátku roku 1973 splnilo své povinnosti k aeroklubu a k létání bylo připraveno 40 
dalších bezmotorových pilotů, z toho 20 držitelů výkonnostního odznaku „stříbrné C“. 
K disposici byli instruktoři: Hájek Jiří, Hájek Vladimír, Kareš Ferdinand, Klínský Vladimír, 
Mercl Jaroslav, Petřík Josef, Tichý Josef st., Vinopalová Václava a Vršovský Eduard.
     Ač zejména v žákovské kategorii byla fluktuace značná, celkový počet 59 pilotů a 
pilotních žáků v aeroklubu nijak významně nevybočil z dlouhodobého průměru.          

31.leden 1973
     Na žádost OV Svazarmu svolala Rada AK členskou schůzi, která se v odpoledních 
hodinách odbyla v zasedací místnosti OV Svazarmu v Pardubicích. 
     Záhy se ukázalo, že šlo však jen o formální akt, kdy předseda OV Svazarmu cítil potřebu 
vyburcovat řady pilotů ze zimního spánku k účasti na plnění Festivalového odznaku a k účasti
v Dukelském a Sokolovském závodu branné zdatnosti, protože podle počtu účastníků byl OV 
Svazarmu hodnocen! A jelikož i v minulosti aeroklub účastí svých členů na akcích podobného
charakteru významně přispěl ke kladnému hodnocení činnosti OV, potřebovalo vedení OV i 
v letošním roce zabezpečit co nejmasovější účast.
     Přestože předseda OV Svazarmu Pardubice Václav Málek byl předem varován o naprosté 
nevhodnosti zvoleného termínu, byl roztrpčen, že jeho plamennému projevu naslouchala jen 
hrstka dostavivších se pilotů. 
     Nicméně, od Vršovského dostal garanci, že minimálně jeden ze zmíněných branných 
závodů bude na letišti uskutečněn.

     (pozn. aut.: Festivalový sportovní odznak byla soutěž organizovaná jako pozdrav 
X.světovému festivalu mládeže a studentstva, který se konal v Berlíně. Cílem soutěže 
v aeroklubech bylo dosáhnout zapojení všech členů aeroklubu do předsjezdové a 
předfestivalové kampaně, orientovat činnost klubů ve větší míře na plnění základních úkolů 
JSVBO a zvýšit zájem členů o tělesnou přípravu. Hlášení o konání soutěže a počtu účastníků 
se mělo podat do 30.6.1973)
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2.únor 1973
     Zasedala Federální rada Aeroklubu Svazarmu ČSSR: 

(L+K č.8/1973)     
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9.únor 1973
     První letový den! Pravda, pouze s motorovým provozem - Vršovský uskutečnil zálety  
Z-226 OK-KML a OK-LMF.

10.únor 1973
     Vršovský opět svolal zasedání komise plachtařského odboru. To mělo znovu „řešit 
Petříka“ a dát tak „požehnání a punc“ jednání Vršovskému. Což se i stalo. 
     Jen na okraj bylo dále konstatováno, že k absolvování instruktorského kurzu byl navržen i 
Miroslav Michalec.
     Bylo doručeno oficiální povolení Maďarského národního aeroklubu i Aeroklubu ČSSR, že 
student pardubické VŠCHT Lajosz Taba (maďarský státní příslušník) může pokračovat 
v leteckém výcviku v Aeroklubu Svazarmu Podhořany.

13.únor 1973
     Při Radě AK je účelově ustavena Politicko-výchovná komise ve složení: Vršovská 
Naděžda (předseda komise), Toman Jaroslav, Poskočil Milan, Hájek Jiří a Klínský Vladimír 
jako členové.
     PVK hned při svém prvém zasedání, stejně jako komise odboru bezmotorového létání, se 
zabývala „causou Petřík“, kterému byla poštou odeslána následující výzva:

15.únor 1973
     Zasedá Rada AK a schvaluje zařazení Jaroslava Poskočila do motorového výcviku v rámci
vojenských záloh.
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17.únor 1973
     V souladu s doručenou pozvánkou se Josef Petřík dostavil na letiště a očekával rozřešení 
svého sporu s Vršovským za účasti zástupce OLS Hořice náčelníka Medřického. Z tohoto 
jednání se dochoval následující zápis:
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(Ze vzpomínek Vladimíra Klínského)
     „´Causa Petřík´ díky Vršovského iniciativám tak z původně čistě osobních sporů 
překročila hranice aeroklubu. 
     Svým způsobem tomu napomohlo i jednání Rady OAVč, které Vršovský svoji subjektivní 
stížnost na Petříka přednesl. Rada OAVč ale v podstatě odmítla Vršovského stížnost řešit, 
protože její předseda (Jeník) velmi dobře znal z vlastní zkušenosti ´zákulisní hrátky a intriky´ 
v Aeroklubu Podhořany. 
     Problém však byl v tom, že osoba Eduarda Vršovského - náčelníka letiště, veřejně činného 
funkcionáře a aktivního člena KSČ - představovala zástupce celého systému, jemuž v opozici 
stál nestraník a pouhý člen organizace, byť držitel titulu mistr sportu, erudovaný a uznávaný 
instruktor!  
     Rada OAVč sice vycítila, že něco není úplně v pořádku, že vše pramení z osobních sporů, 
ale nikdo z jejích členů si ´nechtěl pálit prsty´.
     Vršovský si nečinnost Rady OAVč vyložil jako svoji podporu, a tak tedy snahu Petříka 
´zlikvidovat´ hnal dál a výš!“     

22.únor 1973
     Na letiště v Novém Dvoře je od funkcionářů maďarského aeroklubu Czepel Budapešť 
doručena pozvánka k závodům v bezmotorovém létání. A protože v minulosti navázaná 
družba byla obecně velmi kladně přijata a aeroklub v ní chtěl pokračovat, vyvstala nutnost při 
plánování 6.ročníku PŽH taktéž oslovit maďarské kolegy s pozvánkou k účasti. 
     Úkolu se ujal náčelník Vršovský a do Maďarska odešel dopis následujícího znění:
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25.únor 1973
     Přestože letištní plochu ještě pokrývala sněhová peřina, pro „motoráře“ počala sezóna. 
Přezkušovací lety po zimní přestávce absolvovali Brázda, Držík, Gaál, Jeník a Vršovský, o 
něco později i Daněk, Kareš, Nosek, Svatoň, a Vinopal.
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Příprava na motorový provoz - v beranici Josef Svatoň, s kulichem Bóďa Vinopal; 
Nový Dvůr, únor 1973

26.únor 1973
     Rozruch kolem Petříka ještě víc rozvířila stížnost člena aeroklubu a zaměstnance AERO-
SYNJETu Vladimíra Rumla, kterou adresoval přímo Federálnímu výboru Svazarmu ČSSR.
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     Bohužel, obsah stížnosti se nedochoval, ale lze se domnívat, že i on počal poukazovat na 
anomálie, které s sebou přineslo spojení funkcí náčelníka aeroklubu a ředitele podniku 
AERO-SYNJET. Reakce byla následující:

1.březen 1973
     Je čtvrteční podvečer a v Pardubicích se schází Rada AK. Spolu s ní se zasedání účastní 
zástupce OAVč náčelník Medřický, předseda Rady OAVč Jeník a jistý člen revizní komise 
OV Svazarmu Pardubice, jehož jméno již zapadlo v zapomnění. Dostavili se i oba přizvaní 
„hříšníci“ Petřík a Ruml.
     Zápis z tohoto jednání se nedochoval, a tak není jinak možné, než se spolehnout na paměť 
přímého účastníka: 

(Ze vzpomínek Vladimíra Klínského)
     „Moji nejjasnější vzpomínkou na tento ´tyjátr´ je vzájemné chování Vršovského a Jeníka. 
Vršovský nasadil masku bodrosti a dělal, že na jejich vzájemném vztahu se jakoby nic 
nezměnilo - ty jsi soudruh, já jsem soudruh, pořád jsme na jedné lodi! To uměl opravdu 
mistrně. Jeník však jeho směrem vysílal pouze opovržlivě ledové pohledy. 
     Rovněž si vzpomínám, jak náčelník Medřický byl ze své role FV Svazarmu pověřeného 
arbitra upřímně nešťastný. Aby ne! Pomalu mu končilo funkční období, chystal se do důchodu
a žádné problémy už řešit nechtěl!
     V případě Petříka se celé jednání vlastně ´motalo´ v prezentaci tvrzení strany jedné proti 
tvrzením strany druhé, obojí ale bez důkazů, byť ze strany Vršovského bylo vše provázeno 
silným politickým nábojem. Ti dva by se snad hádali dodnes nebýt vystoupení onoho 
neznámého zástupce KRK OV Svazarmu, který asi po hodině vzájemných osobních invektiv 
hlavních aktérů rezolutně prohlásil, že ať se ti dva klidně poperou, ale on že nevidí důvod, aby
se jejich osobní spory řešily na této úrovni. To byla pro Vršovského prohra, kterou nesl těžce, 
ale dokázal to za falešným úsměvem skrýt.  
     Nečekal však, že ho čeká ještě jedna porážka, a to ze strany Rumla. Ten své námitky, jež se 
týkaly pracovně právních vztahů, dokázal doložit fakty, což nadmíru vyděsilo přítomné 
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arbitry, protože byly na hranici podání návrhu k zahájení činnosti orgánů činných v trestním 
řízení. 
     Protože většina Rumlových námitek se právě týkala vztahů pracovně právních, k jejich 
řešení tato svolaná rozšířená schůze Rady AK nebyla kompetentní. Proto delegovaní arbitři 
zcela logicky jakékoliv vyjádření odmítli vydat.
     Zkrátím to. Výsledek schůze se rovnal nule, Petřík si zatím nadále zachoval členství 
v aeroklubu a Rumlovi bylo doporučeno, aby si své zaměstnanecké spory s Vršovským vyřešil 
nejdříve prostřednictvím odborové organizace nebo podal na Vršovského trestní oznámení.
     Ještě malý dovětek: Vršovský i nadále vyvíjel tlak proti Petříkovi, že ten po čase sám 
z aeroklubu odešel. A Ruml? Ten pochodil poněkud hůř. Přestože podal podnět k řešení svých 
stížností a připomínek své organizaci ROH, nenašel zastání. A ve smyslu přísloví ´kdo chce 
psa bít, hůl si vždycky najde´ si ho Vršovský, jako ředitel podniku, ´vychutnával´ tak dlouho, 
že Ruml sám dal výpověď z pracovního poměru a z letiště nadobro zmizel.“

11.březen 1973
     Ač letiště stále pokrývá několikacentimetrová vrstva sněhu, náčelník Vršovský podléhá 
naléhání plachtařů a povoluje navijákový provoz. Toho se účastní Hájek J., Hájek Vl., 
Horešovský, Jeník, Kalhous, Kareš, Krahulec, Mercl, Mervard, Michalec, Poskočil M., 
Toman, Vinopalová a Vršovský. V provozu jsou L-13 OK-6814 a OK-9848.

Jaroslav Toman Jaroslav Mercl Miroslav Michalec

levé foto zleva: Jaroslav Mercl, Antonín Mervard; pravé foto zleva: Jaroslav Mercl, Antonín
Mervard, Miroslav Michalec, Milan Poskočil, ???; Nový Dvůr, 11.3.1973
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(L+K č.7/1973)     
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     Ve dnech po 11.3.1973, kdy byl uskutečněn první plachtařský provoz v tomto roce, bylo 
díky odtávajícímu sněhu letiště neschopné provozu, a tak byla veškerá iniciativa členské 
základny zaměřena na údržbové práce.

zleva: Miroslav Michalec, ??? zleva: Eva Vampolová, Hana Dvořáková

Václav Kalhous zleva: Hana Dvořáková, Mercl Jaroslav,
Ladislav Čermák, Eva Vampolová

Jiří Hájek František Jirák Teofil Držík
Brigádnická činnost na údržbě letiště; Nový Dvůr, březen 1973
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     Své nové stanoviště našla i chlouba letiště - vyřazený MiG-15 UTI. Byl odtažen na severní
okraj letiště, pod lípu, kde zůstal až do své konečné likvidace v polovině osmdesátých let. 
Jeho umístění dokumentuje následující fotografie:

Jaroslav Mercl a v pozadí pod lípou MiG-15 UTI; březen 1973

zleva: Milan Poskočil, Hana Dvořáková, Ladislav Čermák; Nový Dvůr, březen 1973
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21.březen 1973
     Náčelník Vršovský, jenž zásadně nebyl spokojen s výsledkem jednání ve věci Josefa 
Petříka, které se konalo 1.3.1973, o své vlastní vůli zasílá dopis veliteli VÚ, kde Petřík svého 
času působil jako meteorolog - voják z povolání: 

     Nepodařilo se vypátrat, jaká byla ze strany velení VÚ 1115 odezva (byla-li vůbec nějaká!),
faktem však zůstávalo, že Vršovský Petříkovi vůbec nepovolil praktickou leteckou činnost. 
Ten tedy na letiště přestal docházet a časem jsme se dověděli, že létá v kolínském aeroklubu.  
     Z výkonu základní vojenské služby se vrací „plachtař - pokračovák“ Karel Bednář ml. a 
plachtařský instruktorský sbor svým příchodem z Bratislavy posiluje vojenský pilot Tomáš 
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Mikláš, který se stává „sportovní hvězdou“ aeroklubu a na budoucí dlouhá léta i jediným 
skutečným reprezentantem aeroklubu ve sportovních kláních bezmotorového létání v kraji i 
ČSSR.
     Posilou motorového odboru se stává Václav Šára, který získal zaměstnání v AERO-
SYNJETu v pozici zásobovače.
 

Karlíka Bednáře ml. amatérské foto do nového „piloťáku“ a Tomáš Mikláš před svým
nadzvukovým ořem MiG-21

31.březen 1973
     Na letišti v Novém Dvoře se uskutečnila členská schůze, jíž dne 29.3.1973 předcházelo 
zasedání Rady AK. Na tomto zasedání Rady AK z osobních důvodů rezignoval na funkci 
předsedy odboru motorového létání i člena Rady AK Andrej Gaál.
     Členské schůzi byla podána informace, že místo Gaála bude funkci předsedy MO zastávat 
Vršovský. 
     Nejpalčivějším bodem jednání členské schůze bylo projednání nutných změn v rozpočtu 
hospodaření na rok 1973. Hospodář aeroklubu Klínský doložil, že integrací AEROKOVu do 
podniku AERO-SYNJET se zásadně změnily parametry tvorby rozpočtu zejména v příjmové 
části a díky tomu je nutné omezit rozpočtovaná vydání. 
     Z tohoto důvodu členská schůze rozhodla požádat OV Svazarmu Pardubice o přiznání 
mimořádné dotace. 

1.duben 1973
     Konečně je zahájen pravidelný letový provoz. Ten den jsou v navijákovém provozu L-13 
OK-3814, OK-6814, OK-9848 i XL-13 OK-6202, aerovlekem létá VT-16 OK-2414. 
Motorovou činnost zabezpečují Z-226 OK-KML a OK-LMF.
     Během dne se za kniply motorových i bezmotorových letadel vystřídalo 33 žáků a pilotů.
 

Zleva: Josef Tichý ml., ???, Jiří Nejezchleb, Zdeněk Lukeš, Milan Poskočil;
 Nový Dvůr, duben 1973
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4.duben 1973
     Na základě usnesení poslední členské schůze je předsednictvu OV Svazarmu Pardubice 
předán dopis se žádostí o přidělení finančního příspěvku na provoz letové činnosti aeroklubu:

     Ekonomický rozbor činnosti aeroklubu vypracovaný Klínským, a možná i předešlá stížnost
Rumlova na současné praktiky v AERO-SYNJETu, poněkud rozčeřily stojaté a poklidné vody
OV Svazarmu natolik, že ze strany OV Svazarmu začalo prověřování předchozí činnosti 
hospodářských zařízení SYNJET (ZO Svazarmu VCHZ Synthesia Semtín) a AEROKOV (ZO
Svazarmu Aeroklub Podhořany), včetně kontroly současné hospodářské jednotky OV 
Svazarmu Pardubice AERO-SYNJET, a to od doby jejího vzniku.
     Sám předseda OV Svazarmu Pardubice Málek musel vypracovat a předsednictvu OV 
Svazarmu Pardubice i kontrolnímu oddělení OÚZ ÚV Svazarmu předložit vyjádření 
k ekonomickému rozboru HZ AEROKOV za rok 1972.
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5.duben 1973 

     Kontakt s bývalým ředitelem HZ SYNJET ZO Svazarmu VCHZ Synthesia Semtín Karlem
Hronkem se však nepodařilo navázat. Na výzvu k předložení rozboru činnosti tohoto HZ 
reagoval poněkud vyhýbavým dopisem nynější technik provozovny 02 AERO-SYNJET 
František Rumler:
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     Reakce ze strany AERO-SYNJETu na sebe nenechala dlouho čekat. Hned následující den 
je na adresu Oddělení účelových zařízení ÚV Svazarmu ČSR odeslán tento dopis:
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     A pak to šlo všechno ráz naráz! Těžko říci kolik to bylo osobních intervencí, kolik 
telefonických hovorů, ale 10.4.1973 byli na ÚV Svazarmu povoláni zástupci bývalého 
podniku AEROKOV Vršovský (jako ředitel) a Minařík (jako ekonom), aby předložili veškeré 
podklady ke komplexnímu rozboru hospodářské činnosti za rok 1972.
     Z jednání se dochoval následující protokol:
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10.duben 1972
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     Pokud pozorný čtenář pročetl uvedený protokol, jistě si udělal vlastní úsudek o  
charakterových vlastnostech Vršovského (zejména viz hl.II., odst.3., 6., a 8a.) - „já nic, já 
muzikant, za všechno může Jeník!“ A ten tedy musel vrátit i polovinu vyplacené roční 
odměny za rok 1972!

12.duben 1973
     Jednání Rady AK se zabývalo závěry komplexního rozboru HZ AEROKOV a uzavřelo je 
s tím, že „co už se stalo, stalo se“. Klínskému pak byl dán úkol, aby současný rozpočet roku 
1973 upravil s ohledem na stávající maximálně úsporné podmínky.
     Poněkud v rozporu s právě projednaným pak působil návrh Vršovského, aby s technikem 
Peřinou byl uzavřen vedlejší pracovní poměr s měsíční odměnou 570,- Kčs za údržbu 
motorových letounů a evidenci příjmu a výdeje LPH a APH.

28.duben 1973
     Od začátku měsíce se o sobotách a nedělích létalo poměrně intensivně, účast na letových 
dnech byla poměrně vysoká. Například tuto sobotu se k rozkazu pro létání dostavilo 36 pilotů 
a žáků!
     V pozdních odpoledních hodinách zasedla Rada AK k dalšímu jednání. To spočívalo 
především v zabezpečení účasti v prvomájovém průvodu v Pardubicích. 
     A protože průběžně probíhala výměna pilotních průkazů (a s ní opět tradiční kádrování), 
byla do odvolání či rozhodnutí zastavena praktická letecká činnost Martanovi, Hovorkovi 
O.ml., Olivovi, Melicharovi a opět Keprtovi.
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1.květen 1973
     Sluncem zalité Pardubice přivítaly podhořanské piloty na seřadišti prvomájového průvodu 
v ulici Na Spravedlnosti. Novodobí „kašpaři“ se veřejnosti představili s větroněm VT-425 
„Šohaj“, který však již byl z letového provozu vyřazený. Trup větroně nesl imatrikulaci OK-
5402, křídla byla z kusu nesoucího označení OK-5322. K vidění byl také i vírník, který nikdy 
neletěl. Možná v tom byla skryta i jistá symbolika!

Levé foto zleva: Milan Záveský, Jaroslav Toman, Vladimír Hájek, Radek Hájek, Miroslav
Michalec, Teofil Držík; pravé foto: první zleva Josef Krištof, třetí zleva Teofil Držík,

uprostřed u lana Jana Švabenská; Pardubice, 1.5.1973

Levé foto zleva: Milan Švorc, Čestmír Novotný; pravé foto zleva: Jaroslav Toman, Milan
Záveský, Jaroslav Mercl, Jiří Pilný, ???, Milan Švorc, ???, Josef Tichý ml.; 

Pardubice, 1.5.1973
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Prvomájový průvod v barvě; Pardubice, 1.5.1973

35



5.květen 1973
     Byla sobota a na letišti se sešlo celkem 35 letuchtivých. Jenže vítr, který se od západu 
zdvihl, překračoval povolené normy. Letový provoz se neuskutečnil, a tak ti, kteří zbaběle 
neodjeli domů, popadli do rukou nejrůznější nástroje a nářadí a jali se zvelebovat svůj 
„druhý“ domov.

zleva: Luboš Jezbera, Zdeněk Lukeš Zleva: Zdeněk Lukeš, Jaroslav Toman, 
Luboš Jezbera

11.květen 1973
     S ohledem na stupeň rozcvičenosti některých pilotů v kategorii pokračovacího výcviku 
rozhoduje Rada AK, že jejich navigační lety budou plněny na motorových letounech na trati 
Podhořany - Skuteč - Polička - Přibyslav - Podhořany.
     Větroně L-13 jsou postupně vybavovány radiostanicemi LS-4, které jsou vybaveny 
krystaly pro frekvence 122,2 MHz a 123,5 MHz.
     Pro radiokomunikaci jednotlivých letišť začíná platit tato tabulka:
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15.květen 1973
     Vzhledem k tomu, že skončila životnost dosud provozovaných „dřevěných“ větroňů starší 
generace VT-425, se na letišti k nyní provozovaným větroňům VT-16 OK-2414 a VT-116 
OK-7411 přidává další VT-16 OK-2406, který je zapůjčen z Vrchlabí.
     Ale ani tato posila nezlepšila stav výkonného bezmotorového létání. To, že do dnešního 
dne nebyl v této sezóně uskutečněn dosud žádný přelet, bylo zásluhou ne příliš příznivého 
počasí, ale i jistých dispečerských omezení, které s sebou přinášela poloha letiště 
nacházejícího se na hranici mezi prostory vojenských leteckých bází Pardubice a Čáslav.
 

Tomáš Mikláš; Nový Dvůr, květen 1973

    Tu se však začal projevovat bonus, který 
Tomášovi Miklášovi dalo jeho zaměstnání 
vojenského pilota. Samozřejmě, že se znal se 
všemi dispečery i řídícími létání obou 
vojenských letišť a ti v něj měli i oprávněnou 
důvěru, proto Mikláš v podstatě mohl letět, 
kam se mu zachtělo, i když „roury“ měly 
zrovna letecký den a ostatní piloti se mohli 
motat maximálně „kolem komína“. Jasně, 
neplatilo to stoprocentně pokaždé, ale Mikláš 
měl oproti jiným pilotům značnou výhodu i 
v tom, že z kabiny MiGu znal republiku křížem
kráž téměř zpaměti. Proto jeho sportovní 
výkonnost rychle stoupala a krom toho, on létat
opravdu uměl! 
     Pro bezmotorové létání měl vrozený cit jako
málokdo. Vršovský v Miklášovi sice viděl 
konkurenci, ale současně i „černého koně“, 
který by dík sportovním výkonům mohl 
vylepšit posledními aférami poněkud 
pošramocenou pověst aeroklubu.
     To se povedlo v míře maximální, protože 
Mikláš létal a dosahovat solidních sportovních 
výkonů, přičemž byl i obětavým a 
vyhledávaným instruktorem.  

     A co hlavně? Mikláš byl z vojny zvyklý přijímat rozkazy a Vršovskému se zásadně nepletl
do rozhodování!

     Aby předsedovi OV Svazarmu Pardubice splnil daný slib, počkal si Vršovský na jednu 
sobotu, kdy se sešel na letišti početný dav zájemců o létání, a k jejich nelibosti vyhlásil 
branný závod. Protestům předešel tím, že vyhlásil, že kdo se závodu nezúčastní, nemůže létat!

 
Start Festivalového sportovního odznaku - závodu branné zdatnosti; Nový Dvůr, květen 1973
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Nemajíc granátu, házelo se šutrem - Eduard Vršovský (vlevo, přihlíží Teofil Držík), vpravo se
před výkonem rozcvičuje Vladimír Klínský; Nový Dvůr, květen 1973

25.květen 1973
     Dnes těžko říci, zda na vině byly nějaké politické turbulence, ale soudruzi „nahoře“ 
rozhodli, že státní hranice s Maďarskou lidově-demokratickou republikou pro přelety 
československých sportovních letadel se zavírají a aeroklubům, které nějakým způsobem 
s Maďary blíže spolupracovaly, bylo „jemně“ naznačeno, aby od vzájemných vztahů upustily.
     A tak Rada AK měla zase co řešit. Přípravy 6.ročníku PŽH byly v plném proudu, s účastí 
Maďarů se počítalo, stejně tak, jako s účastí našich pilotů na závodech v Budapešti, které se 
měly konat v termínu 29.6.-15.7.1973. Závodů v MLR se měli účastnit Vladimír Hájek a 
Hovorka Ota st. jako posádka L-13 OK-6814, s VT-116 OK-7411 měl závodit Ferda Kareš a 
je měl s vlečnou Z-226 OK-KML doplnit Andrej Gaál. Teď nad tím vším visel otazník.
     O několik dní později přichází od Maďarů dopis, v němž sdělují, že s lítostí jsou i oni 
nuceni odvolat svoji účast na 6.ročníku PŽH.
     Rada AK byla ještě seznámena se skutečností, že investiční oddělení ÚV Svazarmu 
uvolnilo na základě již dříve podané žádosti částku ve výši 30tis. Kčs, která má sloužit 
aeroklubu k vybudování přístavby u bytu náčelníka (altánu). Tou přístavbou byla míněna 
garáž a většina členů aeroklubu byla přesvědčena, že garáž bude vybudována jako stání pro 
vloni přiděleného „gazíka“. S tímto vědomím se svépomocí rozeběhla výstavba, aby se záhy 
zjistilo, že „gazík“ se do garáže jaksi nevejde, ale „Mistrův“ Trabant ano! Náhoda či záměr?

     Významnou událostí nastávajících červnových dnů nesporně byla návštěva prvního 
amatérsky postaveného letounku v ČSSR, W-01 „Brouček“ OK-YXA. Jeho konstruktér, 
tvůrce a majitel Vladislav Verner s ním zavítal na novodvorské letiště, kde pochopitelně 
sklidil velký obdiv a uznání.
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zleva: Václav Horešovský, Vladislav Verner (v kabině), ???, Josef Vojtíšek

„Broučka“ také obdivují zleva: Radek Horešovský, Karel Bednář ml., Milan Poskočil;
Nový Dvůr, červen 1973

8.-10.červen 1973
     V Jaroměři a Broumově se koná navigační soutěž posádek motorových letounů. Se Z-226 
OK-LMF podhořanský aeroklub reprezentují Andrej Gaál a Teofil Držík. Ač jejich 10.místo 

39



v celkovém pořadí nebudí dojem úspěchu, v těžké konkurenci, kde rozhodovaly jednotky 
bodů, to bylo maximum, které naše posádka bez předchozího tréninku mohla dosáhnout.

Teofil Držík; Nový Dvůr, červen 1973

17.červen 1973
     Ve Vrchlabí se konala Konference oblastního aeroklubu Vč Svazarmu ČSR. Z usnesení 
konference:
- rozšiřovat členskou základnu místních aeroklubů jako základního článku Svazarmu o nové
  členy, zejména modeláře, členy kroužků mladých letců, parašutistů a techniků
- základnu aktivních letců a parašutistů udržovat na současných počtech a zvyšovat ji jen  
  v případě, umožní-li to technické a finanční podmínky
- postupně snižovat věkový průměr aktivních letců a parašutistů tím, že u 90% nově 
  zařazovaných do výcviku bude věk nižší než 25 let a u starších bude k zařazení do výcviku 
  nutný souhlas Rady OAK na návrh Rady MAK
- postupně měnit třídní a politické složení aktivních letců a parašutistů tím, že z nově 
  zařazovaných do výcviku bude 50% dělníků (nebo původní povolání dělník) a že přednostně
  budou přijímáni členové KSČ a SSM
- zájemcům o letectví či para výcvik, kteří nesplňují uvedená kriteria, ale vyhoví ostatním 
  podmínkám pro zařazení do výcviku, může Rada OAK na návrh Rady MAK povolit výcvik  
  za plnou úhradu všech nákladů s výcvikem spojených
Dále vychovávat členy v souladu se zásadami komunistické výchovy, prohlubovat jejich 
internacionální vědomí, posilovat přátelství k SSSR, vyžadovat jednou za dva roky u 
zaměstnavatelů pracovní a politické hodnocení

     Jednání konference se účastnil Eduard Vršovský. Zde je jeho diskusní příspěvek:
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19.červen 1973
     V předpolí letiště ve směru přistání 070° došlo k havárii a těžkému poškození kluzáku 
L-13 OK-6814, pilot Tužil z „maléru“ vyšel naštěstí nezraněn. 
     Do knihy ŘL zapsáno Vršovským:
„V 17,10 hod. došlo k přistání větroně L-13 OK-6814 do mladého modřínového lesa 
v předpolí letiště ve směru přistání 070°. Nehoda oznámena na všechna příslušná místa.“
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     Informační oběžník Aeroklubu Svazarmu ČSR ze dne 24.1.1974 pak k incidentu vydal 
následující stanovisko:
     „Pilot kluzáku, Zdeněk Tužil , měl provést tříhodinový let dle osnovy. Protože se mu nepodařilo 
navázat na stoupavé proudy, rozhodl se pro přistání na letiště dle vytýčení na dráhu 070. V závětří 
svahu však přistál do lesa v předpolí. Ještě po 4 zatáčce mohl změnit své rozhodnutí, otočit kluzák a 
přistát pod svahem. Pilotovi zastavena činnost na 6 měsíců.“

23.červen 1973
     „Tuto sobotu se konala v Radiopaláci v Praze na Vinohradech  I.konference Aeroklubu 
Svazarmu ČSSR, která byla vyvrcholením i zhodnocením celého uplynulého období. Období, které 
bylo dalekosáhlé svým významem, období, které dovršilo konsolidaci poměrů ve Svazarmu a vytýčilo 
mu - zvlášť vzhledem k připravovanému V.sjezdu - jasnou perspektivu.
     Konferenci zahájil generální tajemník F.Kdér a v úvodu poukázal na velkou mírovou ofenzívu 
Sovětského svazu. Po volbě pracovního předsednictva podal předseda AČSSR F.Grznár zevrubnou a 
vyčerpávající zprávu o dosavadní činnosti a předznamenal celý další průběh konference. 
     Typickým pro celé ovzduší této první konference byla jasnost a konkrétnost úkolů, jasná a přesná 
analýza dosavadních výsledků. Veškeré diskusní příspěvky byly jasné a přesné a ze všech plynula 
důležitost politickovýchovné práce mezi mladými na svazarmovských letištích.   
     Z celé řady diskusních příspěvků připomínáme alespoň slova předsedy ÚV Zväzarmu SSR 
plk.J.Gvota, který poukázal na to, jak rozdílné bylo jednání na konferenci v roce 1969 - oproti dnešku. 
Hovořil o tom, jaké mají být vztahy ve svazarmovských aeroklubech, tento sport odvážných vyžaduje 
vztahy přátelské, ale zdaleka ne familiární…. Poukázal také na nutnost doplňovat členskou základnu 
příslušníky z řad dělnické a rolnické mládeže a na nutnost propagovat výběrové sporty i mezi 
nejmladšími, mezi mládeží a pionýry, neboť zde jsou budoucí rezervy.
     I.konference Aeroklubu Svazarmu ČSSR konkretizuje usnesení, které uvádíme v plném znění:
     I.konference Aeroklubu Svazarmu ČSSR, konaná jako součást příprav V.sjezdu Svazarmu, se sešla 
v období, které je charakterizováno stupňujícím se nástupem mírových sil celého světa vedených 
socialistickými zeměmi v čele se Sovětským svazem, v období, kdy náš pracující lid úspěšně plní 
závěry XIV.sjezdu Komunistické strany Československa a naplňuje další stranická usnesení 
z ideologické a ekonomické oblasti. I.konference Aeroklubu Svazarmu ČSSR jednala vedena závěry 
XIV.sjezdu KSČ a dalšími závažnými stranickými usneseními, zejména usnesením ÚV KSČ k ideologické
práci, usnesením PÚV KSČ k JSBVO a usnesením téhož orgánu k ´Dalšímu rozvoji činnosti Svazarmu´ 
s vědomím, že nesmíme, chceme-li zajisti dosavadní příznivý vývoj mezinárodní i vnitropolitické 
situace, ani na okamžik ustat v intenzivním budování naší obranyschopnosti.
     I.konference Aeroklubu Svazarmu ČSSR posoudila a projednala z těchto pohledů předloženou 
zprávu o činnosti a hlavní směry rozvoje Aeroklubu Svazarmu ČSSR a přijala toto usnesení:
I. schvaluje:

1. postup orgánů Aeroklubu Svazarmu ČSSR v období od 17.3.1971 do dne konání konference
2. zprávu o činnosti Aeroklubu Svazarmu ČSSR za období od 17.3.1971 do dne konání 

konference a ukládá nově zvolené Ústřední radě Aeroklubu Svazarmu ČSSR i všem nižším 
klubovým orgánům chápat závěry vyplývající z této zprávy jako směrnici pro další činnost

II. ukládá:
1. zpracovat za účasti národních organizací Svazarmu a jejich aeroklubů s maximální pečlivostí a 

v termínech, které stanoví PFV Svazarmu ČSSR, novou koncepci letecké a parašutistické 
činnosti Svazarmu tak, jak to ukládá usnesení PÚV KSČ k ´Hlavním směrům rozvoje Svazarmu
´. Zaměřit se přitom především na zajištění součinnosti s vojenským letectvem při náboru a 
přípravě nových vojenských pilotů, na zajištění výcviku pilotů pro ostatní civilní provozovatele 
a způsoby úhrady tohoto výcviku a na součinnost s ostatními provozovateli při zabezpečování 
provozu na letištích, která budou mít pro Svazarm význam letišť střediskových. Přípravné 
práce a jednání se zainteresovanými orgány, organizacemi, podniky a úřady zahájit ihned po 
I.konferenci. Koncepci orientovat k dalšímu prohloubení politicko-ideového a branného 
působení organizace, zejména mezi mládeží.
     Odpovídá: ÚR AČSSR

2. zajistit pravidelnou, plánovitou a efektivní činnost všech orgánů Aeroklubu Svazarmu ČSSR, 
zejména ÚR, PVK odborů a trenérských rad.
     Odpovídá: generální tajemník
     Termín: úkol trvalý
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3. zajistit systematické a důsledné naplňování plánu politickovýchovné činnosti pro léta 1973/74 
schváleného FR AČSSR dne 2.2.1973. Při jeho plnění klást důraz na úkoly vyplývající 
z říjnového usnesení ÚV KSČ k ideologickým otázkám a úkoly vyplývající v této oblasti 
z usnesení XI.plenárního zasedání FV Svazarmu ČSSR. Plán pokládat za výchozí směrnici, 
kterou je třeba stále doplňovat v souladu s vývojem politickovýchovné situace v aeroklubech 
Svazarmu a v návaznosti na usnesení stranických i svazarmovských orgánů. K tomu 
bezprostředně reagovat na všechny kladné podněty i varovné signály z aeroklubů. Ke 
zkvalitnění politickovýchovného působení na členskou základnu prověřit v radách místních 
aeroklubů instruktorský sbor a jeho schopnost plnit politickovýchovné poslání. Instruktory, 
kteří neplní všestranně své povinnosti a není u nich předpoklad urychlené nápravy, 
z instruktorského sboru vyřadit. Orgány aeroklubů národních organizací Svazarmu jsou 
odpovědné za to, že do instruktorských kursů nebudou vybíráni členové, kteří nemají pro 
výkon funkce instruktora - vychovatele všechny předpoklady.
     Odpovídá: ÚR AČSSR, ÚR AČSR a ASSR, Rady místních AK
     Termín: úkol trvalý (30.11.1973)

4. sledovat soustavně výsledky dosahované v politickovýchovné práci při plnění plánu 
politickovýchovné práce na léta 1973/74 a na základě studia těchto výsledků připravit 
v dostatečném předstihu plán politickovýchovné činnosti aeroklubů Svazarmu na léta 1975/77,
který by byl dlouhodobým vodítkem pro činnost aeroklubů v této oblasti. Orientovat se přitom 
na stranická a svazarmovská usnesení z oblasti ideologické práce, na dlouhodobě působící 
faktory a pracovní metody, na soustavné prohlubování spolupráce aeroklubů s místními 
politickými orgány, orgány lidosprávy a společenskými organizacemi, zejména SSM.
     Odpovídá ÚR AČSSR
     Termín: 30.10.1974

5. při realizaci usnesení o JSBVO na leteckém a parašutistickém úseku pokládat za prvořadý úkol 
dosahování vysoké úrovně ideové výchovy členů a angažovanosti místních AK v jejich teritoriu
a plnění závazných branných úkolů. Branné úkoly plnit ve stále stoupající kvalitě. K tomu 
usilovat o posílení rozpočtu na tyto úkoly tak, aby bylo možné v plném rozsahu využívat pro 
kvalitativní růst výcviku moderní, ale provozně náročnější a nákladnější techniky a v souvislosti
s tím aby bylo možné zvýšit na potřebnou úroveň i nálety hodin na každého pilota.

                 Odpovídá: náčelník AČSSR
                 Termín: úkol trvalý

6. usilovat o další všestranné prohloubení spolupráce Aeroklubu Svazarmu ČSSR 
s Československou lidovou armádou, zejména jejími leteckými složkami a útvary PVOS. 
Zaměřit se přitom na rozšíření pomoci ČSLA při zajišťování kvalifikačního růstu leteckých 
odborníků Svazarmu, zajišťování oprav letecké techniky, přípravě reprezentantů parašutistů, 
při dispečerském zabezpečování svazarmovského leteckého provozu a předávkách z výzbroje 
ČSLA vyřazované techniky použitelné v aeroklubech Svazarmu. Ze strany Aeroklubu Svazarmu
ČSSR hledat a projednat s příslušnými orgány další možnosti pomoci aeroklubů ČSLA, zejména
při náboru a přípravě nových pilotů a ostatních leteckých specialistů.

                  Odpovídá: ÚR AČSSR a náčelník AČSSR
                  Termín: úkol trvalý

7. orientovat veškerou činnost aeroklubů Svazarmu tak, aby směřovala k plnění úkolů 
vyplývajících z usnesení o JSBVO. V souvislosti s tím se při náboru a výcviku nových cvičenců 
zaměřit především na mládež organizovanou v SSM a hledat nové cesty k rozšíření působnosti
aeroklubů Svazarmu zejména mezi mladé lidi. K tomu hledat nové formy spolupráce se SSM a 
jeho pionýrskou organizací, školami a učilišti.

                  Odpovídá: ÚR AČSSR
                  Termín: úkol trvalý

8. prověřit z hlediska organizačních možností maximální efektivnosti stávající systém leteckých a 
parašutistických soutěží a upravit ho v souladu se silami, prostředky a potřebami organizace. 
Dbát přitom, aby všechny soutěže měly odborné branné zaměření, byly přínosem pro růst 
výcvikové úrovně jednotlivých odborností a sloužily k výběru a postupné přípravě 
reprezentantů.

                  Odpovídá: ÚR AČSSR
                  Termín: 31.12.1973
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9. usilovat o postupné vybudování střediska (středisek) vrcholového leteckého a parašutistického
sportu. Za prvou, pro zajištění kvalitní přípravu reprezentantů v letecké akrobacii a navigaci, 
v parašutismu a bezmotorovém létání, zcela nezbytnou etapu pokládat zabezpečení placených
trenérů pro tyto odbornosti. Přitom v pořadí důležitosti úkolů plněných aerokluby Svazarmu 
ČSSR řadit přípravu reprezentantů ihned za závazné branné úkoly a jako takovou ji na všech 
stupních zajišťovat.

           Odpovídá: ÚR AČSSR a rady AČSR a ASSR
           Termín: úkol trvalý
10. zachovat dosavadní trend vývoje zahraničních styků Aeroklubu Svazarmu ČSSR, to je 

orientovat se na další rozšiřování a prohlubování sportovních styků především se sportovci ze 
zemí socialistického tábora. Brát přitom za základ dohody vedoucích představitelů bratrských 
organizací. V souladu s tím pokračovat i v dalších stycích s bratrskými brannými organizacemi 
zaměřenými na výměnu zkušeností a všestrannou, především však technickou integraci. 
V souladu se zahraniční politikou KSČ a v duchu současné mírové ofenzívy zemí socialistického
tábora pokračovat v rozvíjení přátelských styků se sportovci ostatních zemí, zejména při 
příležitosti světových mistrovství. K těmto mistrovstvím a k důstojné politické i sportovní 
reprezentaci ČSSR zaměřit přípravu našich reprezentantů.
     Odpovídá: ÚR a odbory AČSSR
     Termín: úkol trvalý

11. v souvislosti s přípravou nové koncepce rozvoje letecké a parašutistické činnosti Svazarmu 
vytvořit předpoklady pro zpružnění a utužení organizace leteckého a parašutistického provozu 
aeroklubů Svazarmu. K tomu pověřit na úrovni AČSR a ASSR plnění norem stanovených pro 
efektivní využití leteckých provozoven aeroklubů Svazarmu a vyvodit z těchto prověrek 
odpovídající závěry. Přistoupit ke koncentraci náročnějších druhů leteckého a parašutistického 
výcviku na letiště určená jako středisková, u kterých je předpoklad jejich lepšího technického, 
dispečerského a personálního vybavení buď z prostředků organizace, nebo ze sdružených 
prostředků různých leteckých provozovatelů a zájemců o letecký provoz v daném teritoriu. 
V souvislosti s tím zahájit příslušná jednání.
     Odpovídá: ÚR AČSSR a rady AČSR a ASSR
     Termín: 30.9.1974

12. pokračovat v zajišťování nové letecké techniky v souladu s koncepcí, kterou schválila FR 
AČSSR 29.9.1972 a která byla projednána a doporučena Technicko-ekonomickou radou FV 
Svazarmu ČSSR. Z tohoto plánu věnovat prvořadou pozornost zajištění výstavby 
vnitroorganizačních výroben a opraven letecké techniky v Brně-Medlánkách.
     Odpovídá: ÚR AČSSR
     Termín: úkol trvalý

13. vzhledem k tíživé situaci v současném i perspektivním stavu letecké a výsadkové techniky 
věnovat maximální pozornost údržbě a opravám stávající techniky s cílem zabezpečit její co 
nejdelší použitelnost při zachování plné provozní bezpečnosti a výcvikové metodické úrovně. 
K tomuto cíli orientovat také všechna jednání s výrobními závody, Státní leteckou inspekcí a 
FMD. Při údržbě stávající techniky, ale i při zajišťování dílčích úkolů z oblasti výroby nové 
letecké techniky využívat maximální měrou služeb stávajících hospodářských zařízení 
Svazarmu. V souvislosti s tím zvážit a projednat eventuální vytvoření sdruženého 
hospodářského zařízení u některé organizace Svazarmu zaměřeného výlučně na leteckou 
výrobu.
     Odpovídá: ÚR a náčelník AČSSR
     Termín: úkol trvalý

14. v souvislosti s přípravou nové koncepce rozvoje letecké a parašutistické činnosti Svazarmu 
usilovat o snížení podílu nákladů na letecký a parašutistický výcvik ze zdrojů místních 
aeroklubů a jednotlivých členů, vzhledem k poklesu vlastních hospodářských možností 
aeroklubů Svazarmu. K tomu zaměřit připravovanou koncepci tak, aby jednoznačně 
vyjadřovala nespornou brannou společenskou i ekonomickou důležitost činnosti leteckého a 
parašutistického úseku Svazarmu. Mimo to hledat další zdroje příjmů pro činnost aeroklubů a 
zdroje úspor v provozu, výcviku a údržbě techniky.
     Odpovídá: ÚR AČSSR
     Termín: úkol trvalý
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15. dokončit novelizaci všech základních provozních, výcvikových a technických předpisů, norem a
směrnic a vydat základní administrativní předpis, který by jako pomůcka stanovil rozsah 
předpisů nutných k řízení jednotlivých organizačních stupňů. Po dokončení obnovy základních 
předpisů zahájit systematické zjednodušování forem řízení leteckého a parašutistického 
provozu v souladu se základními státními předpisy a zákony a s přihlédnutím k zajištění 
bezpečnosti leteckého a parašutistického provozu Svazarmu.
     Odpovídá: náčelník AČSSR
     Termín: 30.6.1974

16. úkoly trvalého charakteru rozpracovat do etap, v kterých stanovit závazné termíny a 
odpovědnost.
     Odpovídá: ÚR AČSSR
     Termín: 30.11.1973

17. Projednat a zvážit znovu diskusní příspěvky přednesené na I.konferenci Aeroklubu Svazarmu 
ČSSR i připomínky a příspěvky podané písemně a podnětné náměty této diskuse zpracovat do 
plánu ÚR AČSSR s cílem tyto podněty prověřit v praxi a realizovat.
     Odpovídá: ÚR AČSSR
     Termín: 30.9.1973“

(L+K 17/1973)

24.červen 1973
     Rozpracovat závěry I.konference OAVč i I.konference Aeroklubu Svazarmu ČSSR bylo 
záměrem schůze Rady AK, která se sešla na letišti. Přednost řešení však dostaly momentálně 
důležitější úkoly, které souvisely s havárií L-13 OK-6814, zabezpečení letních soustředění 
a 6.ročníku PŽH. Stejně tak bylo nutné zpravit maďarskou stranu v tom smyslu, že z 
„politických“ důvodů se jejich závodů naši reprezentanti aktivně nezúčastní. 

25.červen - 5.červenec 1973
     Aeroklub Raná v tomto termínu uspořádal „babinec“ - plachtařské mistrovství republiky 
žen, na kterém AK Podhořany reprezentovala, jak jinak, Naděžda Vršovská na VT-16 
OK-2414. K soutěži se presentovalo pouhých osm závodnic, bylo vyhlášeno 8 letových 
disciplín. Vršovská do cíle jednotlivých letových úkolů dolétla pouze čtyřikrát, což ji vyneslo 
v celkovém pořadí 6.místo.
     Na letišti v Novém Dvoře zatím probíhalo soustředění žáků elementárního i pokračovacího
výcviku. Důvod k radosti má Kateřina Vršovská. 7.7.1973 se jí napodruhé podařilo splnit 
praktickou pilotní zkoušku!

zleva: Zdeněk Hammer, Kateřina Vršovská, Luboš Jezbera, Jiří Nejezchleb; 
Nový Dvůr, červenec 1973 
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          zleva: Jindřich Souček, Václav Žatečka;       zleva:Vladimír Klínský, Lajosz Taba;

Nový Dvůr, červenec 1973

zleva:Václav Žatečka, Jindřich Souček, Karel Strašák; Nový Dvůr, červenec 1973
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Kontrolní přezkoušení před prvým sólem; v kabině vpředu Jindřich Souček, vzadu Jaroslav
Mercl; stojící zleva: Josef Osička, Jiří Nejezchleb, Zdeněk Hammer, Karel Strašák; 

Nový Dvůr, 13.7.1973

15.červenec 1973
     Z AK Kolín přichází žádost o zaslání všech kádrových a výcvikových materiálů Josefa 
Petříka. Jeho přestup do Kolína tak nabyl definitivní podoby.

zleva: Hana Dvořáková, Eva Vampolová; Nový Dvůr, červenec 1973

     První tři týdny července 1973 tedy byly ve znamení probíhajících soustředění, létalo se 
téměř denně. Velký kus práce odvedli instruktoři bratři Hájkové, Kareš, Klínský, Mercl a 
Mikláš.
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(Ze vzpomínek Ferdy Kareše)
     „V červenci 1973 jsem u VAP letěl naposled. Přišlo totiž opět ´kádrování´, které se v mém 
případě protáhlo až do října 1974 a zase zasáhla náhoda. V Podhořanech byl tabulkově 
nadpočet motorářů, proto jsem byl předisponován do středočeského kraje, do AK 
Zbraslavice. Tam se prověřovalo poněkud ´vlažněji´ a já mohl opět začít létat.“

     Najednou tak aeroklub přišel o tři instruktory bezmotorového létání - Petřík odešel do 
Kolína, Karešovi byla pozastavena činnost (později přestoupil do Zbraslavic)  a Vinopalová 
přišla do jiného stavu! 

     Čas se na Novém Dvoře ale rychle blížil k vyvrcholení plachtařské sezóny - k 6.ročníku 
Poháru Železných hor.

21.červenec - 3.srpen 1973
     K sobotnímu oficiálnímu zahájení závodů 6.ročníku PŽH se dostavilo těchto 20 
soutěžících:
s VT-16: 
Vladimír Klínský (OK-2406, AK Podhořany), Karel Černý (OK-8403, AK Točná), Vladislav
Rejchlík (OK-3402, AK Chrudim), Naděžda Vršovská (OK-2414, AK Podhořany), Josef 
Krupka (OK-1416, AK Skuteč), Oldřich Skala (OK-5500, AK Jihlava), Vratislav Orlita 
(OK-6415, AK Holešov) 

s VT-116:
Ladislav Prokeš (OK-5504, AK Točná), Miloslav Drajer (OK-7423, AK Chrudim), Karel 
Kopáč (OK-6442, AK Vrchlabí), Zdeněk Zemánek (OK-6431, AK Dvůr Králové n.L.), 
Zdeněk Šemík (OK-5305, AK Raná), Jiří Kobík (OK-7449, AK Hořice), Jaroslav Hemrle 
(OK-6444, AK Letňany), Jaroslav Mercl (OK-7411, AK Podhořany), Milan Beneš (OK-
7413, AK Raná) 
s L-13: 
Ladislav Čermák (OK-3814, AK Podhořany), Vladimír Hájek (OK-4814, AK Podhořany, 
Tomáš Mikláš (OK-6202, AK Podhořany)
s M-25:
Pavel Derda (OK-2400, AK Dvůr Králové n.L.)

„Louka plná Orlíků“ - 6.ročník PŽH; Nový Dvůr, červenec-srpen 1973
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     Novinkou při těchto závodech bylo radiospojení, kdy pro komunikaci vzduch-vzduch byl 
vyhrazen kanál 122,2 MHz a pro spojení vzduch-země kanál 122,6 MHz. Problém však byl 
v tom, že většina letadlových radiostanic nebyla vybavena tímto kanálem, nýbrž frekvencí  
123,5 MHz a na ní se tedy odehrávala většina radiokomunikace.

     Ředitelem soutěže byl Eduard Vršovský, hlavním rozhodčím Josef Trávníček. Bylo 
odlétáno celkem 7 disciplín:
22.7.1973 - 100 km; Podhořany - Vysoké Mýto - Skuteč - Podhořany
25.7.1973 - 100 km; Podhořany - Skuteč - Přibyslav - Podhořany
29.7.1973 - 100 km; Podhořany - Vlašim - Podhořany
30.7.1973 - 100 km; Podhořany - Havlíčkův Brod - Skuteč - Podhořany
31.7.1973 - 100 km; Podhořany - Dvůr Králové n.L. - Podhořany
1.8.1973   - 200 km; Podhořany - Křižanov - Staré Město - Podhořany
2.8.1973   - 200 km; Podhořany - Šumperk - Podhořany

     Celkovým vítězem závodu se stal Karel Kopáč (AK Vrchlabí), druhé místo obsadil 
Ladislav Prokeš (AK Točná), třetí „na bedně“ stál Vladimír Rejchlík (AK Chrudim).
     Umístění podhořanských „borců“ v celkovém pořadí: 9. Mikláš, 10. Mercl, 11. Vršovská, 
14. Klínský, 17. Hájek, 18. Čermák.

Ředitel soutěže Eduard Vršovský (vlevo) a
sportovní komisař Josef Trávníček

Sportovní komisař Josef Trávníček se svojí
asistentkou Vendulou Vinopalovou (vlevo)

Vladimír Klínský Naděžda Vršovská

51



Vladimír Hájek Jaroslav Mercl

Ladislav Čermák Tomáš Mikláš
Reprezentanti Aeroklubu Podhořany při 6.ročník PŽH; Nový Dvůr, červenec-srpen 1973
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Společné foto účastníků a organizátorů 6.ročníku Pohár Železných hor; 
Nový Dvůr, červenec - srpen 1973

6. - 16.srpen 1973
     6.ročník PŽH se stal minulostí a na letiště v Novém Dvoře, stejně jako vloni, zavítala parta
plachtařů AK Letňany. Jmenovitě to byli: Berrová Marta, Holubinka Petr, Ječný Josef, 
Karbulková Jiřina, Klaban Jan, Kořínek Jan, Kořínek Tomáš, Krištof Jaroslav, Lukeš Jan, 
Marjánek Pavel, Munzar Luděk, Nechanický Jaroš, Nechejdoma František, Plotnárek Josef, 
Pohnán Jiří, Příhoda Vladimír, Rosička Bohumil, Rosičková Jana, Švitorková Libuše, Vokoun
Karel, Vašák Jiří st., Žinkovský Karel.
     Ti své soustředění zabezpečili leteckou technikou: VT-116 OK-6444, OK-5511, OK-4301;
L-13 OK-0913, OK-4830, OK-1825 a vlečnou Z-226 OK-KNX.
     „Letňanským“ počasí opět příliš nepřálo, přelety by se daly spočítat na prstech jedné ruky, 
a když vojáci do toho občas dali celodenní výškové omezení, po necelých 14 dnech 
„letňanské“ soustředění skončilo.

     Tím ale skončila na letišti v Novém Dvoře veškerá letová činnost, a to až do 10.9.1973. 
I tak musela být dle nařízení náčelníka OAVč ve dnech 19.-22.srpna 1973 zabezpečena 
minimálně tříčlenná ostraha letiště.

23.srpen 1973
     Pravidelnou linkou ČSA odlétá do Budapešti delegace Aeroklubu Podhořany ve složení 
Krištof, Vršovský, Klínský a Tichý st., aby s maďarskými kolegy z aeroklubu Czepel 
Budapešť našli společnou cestu, jak řešit nastalou situaci a jak dál pokračovat v navázané 
spolupráci. Byl dojednán a sepsán text této dohody:
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     Snad to byla letecká činnost aeroklubu, která poněkud odsunula do pozadí vášně kolem 
vztahů Aeroklub - AERO-SYNJET. Ale ty opět vypukly! Podnět tomu tentokrát dal sám OV 
Svazarmu Pardubice (nynější zřizovatel podniku), který napadl smlouvu z 3.1.1973 uzavřenou
mezi Aeroklubem Podhořany a AERO-SYNJETem o pronájmu strojního zařízení. 
     OV Svazarmu dle Stanov Svazarmu oprávněně argumentoval tím, že veškerý majetek, 
který základní organizace získá svojí činností, je vlastně stejně majetkem Svazarmu, a tak 
tedy není důvod k úhradě jakéhosi nájemného.
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     A aby OV Svazarmu předešel dalším (a právně marným) námitkám, rozhodl o delimitaci 
předmětného strojního vybavení z Aeroklubu Podhořany na AERO-SYNJET.

29.září 1973
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     A spadla klec! Aeroklub přišel nejen o majetek, ale i o příjem z jeho pronájmu!
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5.říjen 1973
     K tomuto tématu bylo svoláno zasedání Rady AK. Jakkoliv byl tento krok OV Svazarmu 
některými členy Rady AK odsuzován, děsivým byl ten fakt, že je z právního hlediska 
naprosto legálním!
     Zatím hospodář Rady AK Klínský marně hledal, jak „zalepit díru v rozpočtu“. A to netušil,
že za pár dní vypukne celosvětová ropná krize, kdy cena barelu ropy vyskočí z 3 US dolarů až
na 14 US dolarů a pochopitelně ceny benzínů a motorové nafty v ČSSR na to budou reagovat.

20.říjen 1973
     Dalo by se říci, že jedinou pozitivní událostí těchto dní byla tato sobota, kdy žáci 
elementárního výcviku Zdeněk Hammer, Oldřich Machač, Jiří Nejezchleb, Jindřich Souček, 
Karel Strašák a Václav Žatečka, složili pilotní zkoušku. 
     Do aeroklubu se z Chrudimi vrátil Štrych, který nakonec seznal, že i tam se muselo 
pracovat!

27.říjen 1973
     Rada AK svolala členskou schůzi. Vedly ji k tomu dvě velmi smutné skutečnosti, se 
kterými bylo nutné členskou základnu seznámit.
     Tou první byl fakt, že delimitací majetku přišel aeroklub nejen o část základního jmění, ale
i o výnosy z pronájmu strojního zařízení, což bude mít negativní vliv na tvorbu rozpočtu roku 
1974.
     Tou druhou nepříjemnou skutečností bylo, že prověřovací komise OV Svazarmu 
nezapomněla na vyškrtnutí Vladimíra Klínského z KSČ a shledala ho proto nedůvěryhodným 
k výkonu praktických leteckých činností.    

3.listopad 1973
     Tato poněkud zachmuřená listopadová sobota byla posledním dnem letového provozu na 
letišti.
     

23.listopad 1973
     Dopisem se na Radu AK obrací Václav Krahulec, který právě nastoupil k výkonu vojenské
základní služby:
     „Obracím se na Vás s žádostí o zařazení do pilotního výcviku na motorovém letounu, protože chci 
dále pracovat a létat v aeroklubu Svazarmu, zúčastňovat se jeho života, i když třeba v mém případě 
řeknete, že je to voják, čili pro nás ztracená investice. Tedy, že bych přestoupil jinam, ano, po 
skončení VZS koncem roku 1974 mám v úmyslu přejít do aeroklubu v Žamberku, ovšem za rok se 
může stát všelicos, a nemusí to být doslova a do písmene.
Žádám Vás proto o objektivní posouzení a věřím v kladné vyřízení.“

    Zdálo se, že výše uvedená žádost má pramalou naději na úspěch, ale…...

29.listopad - 1.prosinec 1973
     Na V.sjezdu Svazarmu ČSSR jsou zvoleni: předseda znovu gen.Otakar Rytíř, 
místopředsedové: plk.Miloslav Janota, plk.Július Drozd, Milan Benko, gen.Egyd Pepich, gen. 
Miloslav Vrba 

8.prosinec 1973
     Sál Kulturního domu JZD Turkovice opět patří pilotům! Tradiční „Mikulášská veselice“ 
s nadílkou, s hudbou a tancem, oficiálně zakončuje letecký rok 1973. 
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zleva: ???, Eduard Vršovský, Josef Svatoň,
Eva Vampolová, Blanka Horešovská

zleva: ???, Miroslav Michalec, Jiřina
Chaloupková, Josef Svatoň

zleva: Slávka Kašparová, Vladimír Ruml,
Miroslav Michalec, Jiřina Chaloupková,

Josef Svatoň, Zdeněk Nohel, Stanislav
Horáček

v pozadí zleva: ???, Milan Záveský, Hana
Záveská, ???; v popředí zleva: Andrej Gaál,
paní Gaálová, Květa Držíková, Teofil Držík,

Naděžda Plíšková

zleva: Vendula Vinopalová, Bohuslav
Vinopal, Josef Svatoň

zleva: Ota Hovorka st., Josef Svatoň

28.prosinec 1973
     Ještě koncem roku zavítala do Pardubic delegace kolegů letců z maďarského aeroklubu 
Czepel Budapešť, aby i přes jisté „státní politické nesrovnalosti“ stvrdila družební styk s AK 
Podhořany. Jednání bylo vedeno na půdě OV Svazarmu Pardubice, za účasti jeho 
představitelů.
     Průběh a závěry jednání dokládá provedený zápis: 
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     Tak skončil rok 1973, rok plný zvratů a neočekávaných situací. 
     V bezmotorovém létání bylo statisticky vykázáno 87 letových dní, 1545 startů navijákem, 
532 startů aerovlekem (tj. 2077 startů celkem) s celkovým náletem 756°34´ hod.
     V Celostátní plachtařské soutěži (CPS) se VAP umístil na 29.místě z 79 AK. Přihlášené 
výkony (27) jednotlivců VAP (12 pilotů) určily v CPS následující pořadí :
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156. Mercl Jaroslav - 4 výkony, 1878 b.;          167. Hájek Vladimír - 4 výkony, 1830 b.;
174. Vršovská Naděžda - 4 výkony, 1790 b.;    250. Mikláš Tomáš - 3 výkony, 1200 b.;
269. Klínský Vladimír - 3 výkony, 1082 b.       361. Čermák Ladislav - 2 výkony, 717 b.
464. Poskočil Jaroslav - 2 výkony, 463 b.         542. Michalec Miroslav - 1 výkon, 297 b.
544. Krištof Josef - 1 výkon, 294 b.                  552. Poskočil Milan - 1 výkon, 274 b.
589. Vojtíšek Josef - 1 výkon, 221 b.                611. Mervart Josef -1 výkon, 170 b.
     Své výkony za rok 1973 do CPS přihlásilo celkem 627 pilotů z celé ČSSR

     Statistický výkaz činnost motorového odboru se nepodařilo dohledat. 
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